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درمکتب امام

ابعاد ناشناخته ولادت پیامبر

نگاه

این ولادت که دنبالش برکات پی در پی بود و منتهی شد به بعثت و نزول وحی 

از جانب خدای تبارک و تعالی بر قلب مبارک آن سرور، ابعادش برای بشر تاکنون 

معلوم نشده است. آنکه قرآن کریم دنبالش بوده است حتی برای متعمقان آخر الزمان 

هم به آن طوری که باید کشف نشده است.
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انگلیس جزیره ناامن
 و ایران فلات ثبات

محمدهادی صحرایی
حدود صد سال پیش در ایران آباد و آرامی که امروز داریم وقایعی رخ داد 
که تاکنون هیچ اثر قابل توجهی تاریخی به آن نپرداخته است. وقایعی که هر 
کدام به تنهایی می توانند تاریخی را بسازند یا بسوزند. این غفلت ممکن است 
دلایل مختلفی داشته باشد که هر کدام در جای خود قابل عرضه و ملاحظه 
است. از جمله وضعیت اسفبار حاکمیت وارفته قجر که نسل اندیشمندان واقعی 
را تا حد بسیار زیادی منقرض یا منزوی نمود و موجود بیمار جریان روشنفکری 
را متولد نمود. جریانی خودفروخته و خودکم بین که جز توجیه بی خیالی شاهان 
متأخر قاجار و تحمیل بی دینی غربی به ایران در دوران پهلوی اول و نیزتحقیر 
روحیه خودباوری و اســتقلال در دوره پهلوی دوم، اقدام مؤثری صورت نداد. 
در زمان رضاشاه نیز نمی توان توقع پرداختن به وقایع مهم تاریخی را داشت 
چرا که در این دوره همان نســل باقیمانده از انقراض، هم منفعل شــد و هم 
مشــکلات متنوع و متناوبی که پیش آمد باعث شد که دیگر رمقی بر اندیشه 
رنجور بزرگان و علما و مصلحان نگذارد که به آن بپردازند. به یقین در دوران 
وابســتگی مفرط پهلوی کوچک به غرب نیز نباید هیچ توقعی برای به میان 
کشــیدن موضوعی به این مهمی را داشــت. این دوران تار و تاریک پی درپی 
که بر این مرز پرگهر رفت آن قدر غمناک بود که اشــکی برای گریســتن بر 

گرسنگان ایرانی بعد از جنگ جهانی اول نمانده بود.
در بین سالهای 1295 تا 1297 خورشیدی که مصادف با حکومت احمدشاه 
قاجار است، در ایران مظلوم، قحطی بی نظیری ایجاد می شود که در آن حدود 
9 میلیون نفر از مردمانمان که بیش از 40 درصد از جمعیت ایران اســت، به 
قتل می رسند. در این کشتار دسته جمعی یا هولوکاست که پس از اشغال ایران 
توســط ارتش بریتانیا اتفاق افتاد، علاوه بر کمبود شدید مواد غذایی، بیماری 
آنفلوانزا و وبا به مردم هجوم آورد. مسبب اصلی آن انگلیس بود؛ کشوری که 
تار و پود تاریخش را با ظلم و ســتم و دوز و دروغ بافته اند و در جهان، واحد 
ســنجش میزان حقه بازی و مزوری را با نامش می ســنجند، هنوز رمانهای 
پرفروش و کارتونهای پربیننده جهان همان هایی اســت که به گذشته اینان 
پرداخته است. نسل قبلی به خوبی الیورتویست و پیرمرد یهودی این رمان را 
که کودکان را برای دزدی آموزش می داد می شناســد که شبکه کودکان دزد 
به راه انداخته و آن را مدیریت می کرد. این شاهکار ادبی، چهره واقعی انگلیس 
را نشان می دهد که امروزه زیرپوست مخملی سیاستمداران این کشور پنهان 
شــده است با این تفاوت که الیور آن روز، مردم مظلوم امروزند و پیرمرد دزد 
یهودی نیز می تواند رژیم پوسیده صهیونی یا ملکه رو به مرگ انگلیس باشد و 
هولوکاست واقعی آن است که در ایران به وجود آوردند و توانستند با افسانه 

هولوکاست یهودی آن را از تاریخ محو نمایند.
رؤسای بزک کرده و اودکلن زده امروز انگلیس که آب از دهان خود کم بینان 
جاری کرده اند، نوادگان دزدان دریایی بی رحم چند ســده پیش هستند که 
بــه خاطر زندگی در جزیره و کمبــود منابع و پایین بودن فرهنگ، با رهزنی 
امرار معاش می کردند. این دزدان دریانورد کم کم، قاره نوردان مکتشفی شدند 
که دیگر به جای کشتی، مملکتی را می دزدیدند. به راحتی می توان در نقطه 
نقطه جهان، رد پای این روباه پیر را پیگیر شد. هر جا که بوی گنج و ثروت به 
مشامش رسیده، حفره ای برای نفوذ به آنجا باز کرده است. این رهزنان دیروز 
و مکتشف امروز، به ثروتی رسیدند که در خواب هم نمی دیدند و برای حفظ 
دستاوردهای خود و کم کردن هزینه جنگ و خونریزی و راضی نمودن مردم 
ناراضی و خشــمگین، به دوز و دروغ و دیپلماسی روی آوردند و سعی کردند 
مطامع خود را در میان کلمات بپوشــانند و دست کج خود را به جای مبارزه 
با شمشیر به میز مذاکره با تدبیر برسانند. با پول دزدی مستعمرات، دانشگاه 
ســاختند و پولدارها یا نخبه ها را بــرای خالی کردن جیب و پرکردن مغز به 
کشورشان بردند و حسرت زدگان تفاخر را که نه این بودند و نه آن نیز به آن 
جزیره راه دادند. به تاریخ سازی روی آوردند و تند تند در ظاهرسازی و تزیین 

کشورشان کوشیدند و همان را که بودند آکادمیک نمودند.
امروزه شــاید هیچ کشــوری را جز انگلیس نتوان یافت که مردمش را با 
دوربین های کمین گرفته در گوشه و کنار کوچه و خیابان، مراقبت کندگویی 
که این کاخ نشینان به مردم خود نیز مشکوکند. نسل های پیشین ایران که نور 
به قبرشان بتابد خوب عفریته بریتانیا را می شناختند که خر خباثتی را از گور 
انگلیس می دانستند. این دزدان شیک پوش، سال هاست به تربیت دانشجویان 
و مهره هایی پرداخته اند که قرار است در کشورهاشان سیاستمدار و اقتصاددان 
و عالم دینی و فرهنگی و... جاسوس شوند و با هر حیله که در قوطی دارند به 
دنبال نفوذ در مغزها و قلب ها و اراده ها هستند. عالم سازی برای مذهب سازی، 
مذهب ســازی برای تفرقه، بهاییت در شــیعه، وهابیت در سنی، تولید مرجع 
انگلیسی برای مقابله با مفتی انگلیسی، فروش سلاح برای جنگ، شروع جنگ 
برای تجزیه، مرزکشی برای تنش زایی دائمی و... همه و همه برای آن است که 
چون موش و مورچگانی که اهل نفوذ و حرصند، بتوانند با دزدی ثروت مردمان 
جهان، بر ثروت ملکه مفت خوار و دیکتاتور خود بیفزایند و ســلطه شیطانی 
خود را بر کشورها بگسترانند و منافع صهیونیزم مسیحی را که همان پیرمرد 

یهودی رمان الیورتویست است تامین کنند.
اگر چه تاریخ سازی شیوه این مزوران است ولی در کنار آن تاکنون کلی 
تاریخ ســوزانده اند. عجیب نیست که در بحبوحه جریان روشنفکری در اواخر 
قاجار و اوایل پهلوی اول و ثبات آن در زمان پهلوی دوم و نفوذ آنان در ارکان 
انقلاب اسلامی و در دوران زایش دوباره آنان در دوره سازندگی و اصلاحات و 
حتی امروز، هیچ اثر درخور و قابل توجهی از هولوکاست ایرانی در تاریخ این 
مملکت نیست. عجیب نیست که ملکه متکبر بریتانیا مدال شوالیه به افرادی 
بذل و بخشش کند تا آنچه منافع او می خواهد بگویند و مردمان را به دروغی 
بفریبند یا به دروغی ســرگرم کنند. عجیب نیســت که شهادت امیر کبیر و 
رئیسعلی دلواری، کودتای 28 مرداد و سقوط مصدق، شهادت سه دانشجوی 
شــهید 16 آذر و... صفحه کتاب درســی و غیردرسی تاریخ این مملکت را به 
خود ندیده اند و همچنان در هاله ای از ابهامند و در میان اسناد انگلیسی هنوز 
جزء اطلاعات فوق سری به حساب می آیند. به مردم این گونه گفته اند که امیر 
کبیری که مقابل بابیت قامت افراشت و روح خودباوری در کالبد بی جان مردم 
دمید را کینه زنانه مادر ناصرالدین شاه کشت. رئیسعلی دلواری را اختلاف با 
سربازانش به کشتن داد. دولت مصدق به خاطر مخالفت کاشانی سقوط کرد. 
دانشجویان شهید 16 آذر، توده ای بودند و به خاطر سفر نیکسون کشته شدند 

و... و حقیقت چیز دیگری است.
فیلم فاخر »یتیم  خانه ایران« که امروز بعد از صد ســال به آن واقعه تلخ 
پرداختــه اگر چه خوش یمــن و مبارک ولی روایت یکــی از هزاران جنایت 
انگلســتان در ایران است. جنایتی که پس از خروج روسیه و ماندن  انگلیس 
بــه عنوان قدرت غالــب در ایران بی صاحب آن روز، نیمی از مردم ایران را به 
کام مرگ فرستاد و با گرسنگی از هستی ساقط کرد و زمینه تسلیم در برابر 
کودتای انگلیسی رضاخان را به وجود آورد. این اگر جنایت جنگی نباشد یک 
نسل کشی عریان اســت که خون بارتر از حمله اسکندر و مغول است. اشغال 
نظامی و سپس خرید و انباشت غلات مردم، جلوگیری از فروش غلات و اقلام 
خوراکی و درمانی سایر کشورها به ایران، شیوع بیماری توسط نظامیان کثیف 
بریتانیــا، جمع کردن دوا و دارو از ســطح جامعه، جلوگیری از پرداخت پول 
فروش نفت به دولت بی عرضه وقت و... تنها گوشه ای از این داستان غمباری 
است که اجداد ما آن را با تمام وجود درک کرده اند.  اگر آن اتفاق نیفتاده بود 
چه بسا اکنون جمعیت ایران 150 میلیون نفر بود و بسیاری از خلقیاتی که 
از آن بلاعارض اجتماع شده است در بینمان نبود. منابع و ثروت ها هدر نرفته 
بود و زمینه خفقان رضاخانی فراهم نشــده بود و هیچ گاه دوره به پهلوی های 

کشور سوز نرسیده بود.
ســخنان اخیر پیرزن انگلیسی در مورد ایران، اگر چه چون سنگ اندازی 
کودکانه است ولی نکاتی دارد که قابل اعتنا است. شاید بتوان این درشت گویی ها 
را در ادامه لگدزنی آمریکا به اعتماد دولت امید و تشکر انگلیسی از بازگشایی 
ســفارتش در ایران که از گشــایش های پی در پی برجام است دانست و یا از 
رودربایســتی دولت تدبیر با روباه پیر و یا در ادامه تحمیق و سرکیسه کردن 
دولت های مرتجع منطقه برای خرید ســلاح و نجات صنعت کشــتار جمعی 
انگلیس از ورشکســتگی، ولی شاید مهم تر از همه اینها مقابله با پیروزی های 
حیرت آور سپاهیان اسلام باشد که توانسته اند در هفته وحدت، با وحدت تاریخی 
خود، دست پروردگان شیاطین را به خفت اندازند و حلب؛ پل پیروزی های بزرگ 
را به اذن خدا آزاد کنند و اثبات کنند در روزگاری که حامیان تروریســت در 
منجلاب بدبختی و نکبت افتاده اند و جزیره  انگلیس از ترس فرزندان تروریستش 
خواب راحت ندارد، این ایران مظلوم و ســرافراز است که فلات ثبات است و 
پرچم دار تغییرات خدامحور در معادلات و  ایجاد وحدت در قلوب مســلمین 

جهان. تازه حساب و کتاب ما با دشمنان شروع شده است.

پاداش 1400 برابری عمل نیک
ذات اقدس اله در قرآن کریم به ما فرمود این دین، دین آسان است: 
کْرِ«]1[ ما برنامه دشوار و سخت نداریم. این کتاب  رْناَ القُْرْآنَ للِذِّ »لقََدْ یسََّ
آسماني خیلي آسان است، عمل به آن دشوار نیست، این اصل اوّل. جهاد 
هم  یک کار توانفرسا و دشوار است، جهاد اصغر که جنگ با دشمن بیرون 
است سخت است و جهاد اکبر که جنگ با دشمن درون است سخت تر 

است؛ لذا جهاد اکبر نامیده شد، این هم اصل دوم.
چه کار کنیم که این سخت ها آسان شود، آیا ما باید تلاش و کوشش 
کنیم که این سخت ها آسان شود یا خود نظام دیني،نظام آساني است؟ در 
قرآن نفرمود شما بکوشید این سخت را آسان کنید، فرمود این دین آسان 
کِرٍ«. پس بحث در این نیست  کْرِ فَهَلْ مِنْ مُدَّ رْناَ القُْرْآنَ للِذِّ است: »لقََدْ یسََّ
که ما چگونه سخت را آسان کنیم، بحث در آن است که ما چگونه به این 
دین عمل کنیم که این دینِ آسان، فیضش را به ما برساند، فرمود دین 
آسان است، شما آن بخش اوّل را عمل کنید نشانه آساني دین را مي بینید.

بی حد بودن پاداش اعمال نیک
براي توضیح این مطلب یک بیان نوراني از امام ســجاد)ع( است که 
فرمود: »وَیلٌْ لمَِنْ غَلبََتْ آحَادُهُ أعَْشَارَه «؛]2[ واي بر حال کسي که یکي هاي 
او بر ده تاهاي او اضافه شود؛ چون بعضي ها گفتند با این وضعي که احکام 
اسلامي به همراه آورده بهشت رفتن سخت است. حضرت فرمود جهنم 
رفتن، دلیل مي خواهد ،بهشــت رفتن که دلیل نمي خواهد، چرا؟ براي 
ئَهًٌْ مِثْلُها«]3[  ئَهًٍْ سَیِّ اینکه کار حرام، یک عمل یک کیفر دارد: »جَزاءُ سَــیِّ
این طور نیســت که اگر کسي یک گناه کرد، دو برابر یا سه برابر در نامه 
عمل او نوشته شود، در محکمه عدل محاسبه شود و مانند آن، یک گناه 
ئَهًٌْ مِثْلُها«، اما درباره بهشت رفتن، یکي  ئَهًٍْ سَیِّ یک کیفر دارد »جَزاءُ سَــیِّ
حداقل ده برابر پاداش دارد، گاهي فرمود: »مَنْ جاءَ باِلحَْسَــنَهًِْ فَلهَُ خَیْرٌ 
مِنْها«,]4[ از آن روشــن تر »مَنْ جاءَ باِلحَْسَنَهًِْ فَلهَُ عَشْرُ أمَْثالهِا«؛]5[ از آن 
روشــن تر و شفاف تر بخش پایاني سوره مبارکه »بقره« است که فرمود: 
هًٍْ أنَبَْتَتْ سَبْعَ سَنابلَِ  »مَثَلُ الذَّینَ ینُْفِقُونَ أمَْوالهَُمْ في  سَبیلِ الَلّ کَمَثَلِ حَبَّ
هًٍْ وَ الَلّ یضُاعِفُ لمَِنْ یشَاءُ وَ الَلّ واسِعٌ عَلیمٌ«؛]6[  في  کُلِّ سُــنْبُلهًٍَْ مِائهًَُْ حَبَّ
فرمود: کار خیري که انســان انجام مي دهد مثل آن کشاورزي است که 
مزرعه را شیار کرده و بذري را در دل خاک نهان کرده، این بذر اگر خوب 
آبیاري شود یک بذر، هفت خوشه مي دهد هر خوشه هم صد دانه دارد؛ 
پس یکي شــده هفتصدتا، این حداقل! اگر خیلي انسان با اخلاص باشد 
با اشک چشم این مزرعه را آبیاري کند: »وَ الَلّ یضُاعِفُ لمَِنْ یشَاءُ« این 
اگر »ضِعف« به معناي دو برابر باشــد، مي شود 1400تا، اگر »ضِعف«، 
یعني چند برابر باشــد مقدارش روشن نیست؛ ولي بخش پایاني، حرف 
آخر را مي زند، فرمود سخن از ده تا و صدتا و هزار و چهارصدتا نیست »وَ 
الَلّ واسِــعٌ عَلیمٌ«؛ چقدر مي دهد، به چه کسي مي دهد، آن دیگر روشن 
نیســت؛ پس یکي حداقل 1400 برابر هست. وجود مبارک امام سجاد 
فرمــود: یک گناه یک کیفــر دارد؛ اما یک ثواب، ده برابر گاهي هفتصد 
برابر، گاهي 1400برابر پاداش دارد: »وَیلٌْ لمَِنْ غَلبََتْ آحَادُهُ أعَْشَارَه «؛ واي 
به حال کســي که این یکي هاي او بر ده تاهاي او پیروز شود! اگر عده اي 
»خَلطَُوا عَمَلًا صالحِاً وَ آخَرَ سَیِّئاً«]7[ اگر در محکمه الهي اعمال حسنات 
و ســیّئات را مي سنجند، کسي به جهنم مي رود که یکي هاي او بیش از 
ده تاهاي او باشد)گناهانش بیش از حسناتش باشد(؛ لذا حضرت فرمود: 

جهنم رفتن تعجب دارد، نه بهشت رفتن، این یک مطلب.
مطلب دقیق تر آنکه این طور نیست که اگر کسي لباس نظامي پوشید، 
دارد جهاد اصغر مي کند یا درصدد آن است که جهاد اکبر بکند، خدا در 
دنیا او را مدد نکند، این طور نیســت که یکي را فقط در قیامت ده برابر 
پاداش بدهند. در بعضي از احادیث قدسي و مانند آن آمده است که خدا 
فرمود صراط مستقیم داریم ؛ شما این راه را طي کنید با سرعت: »وَ سارعُِوا 
إلِي  مَغْفِرَهًٍْ«،]8[؛ نه تنها سرعت بگیرید، بلکه سبقت بگیرید، سعي کنید از 
دیگران جلوتر بیفتید: »فَاسْتَبِقُوا(]9[«،)سابقوا(] 10[ ما را بعد از سرعت، به 
ســبقت دعوت کردند. در فضایل علمی اگرکسي بخواهد جلوتر برود، نه 
غرور و تکبّري در کار هست نه جاي کسي را تنگ مي کند.دراین دعاي 
هِمْ زُلفَْهًًْ  کمیلي که مي خوانید مي گوئیــد:»وَ أقَْرَبهِِمْ مَنْزِلهًًَْ مِنْک وَ أخََصِّ
لدََیکَْ«]11[ همین اســت؛ خدایا من از همه بالاتر، بهتر، قوي تر، عالمتر، 
عاقل تر، عادل تر، باشم، جاي کسي را آدم تنگ نمي کند، هر چه عالم تر 
و عاقل تر و عادل تر باشــد به دیگران جا مي دهد، این جلو رفتني نیست 
که عده اي را عقب بزند، این جلو رفتني اســت که مزاحم کسي نیست؛ 
لذا در چند بخش از آیات، ما را بعد از سرعت به سبقت دعوت کردند که 
سعي کردند شما در حوزه بشوید اعلم،بشوید افقه؛ چرا در این حدّ باشیم، 
مگر خدا نباید دین خود را یاري کند، مگر دین او به دســت علما یاري 
نمي شود، ما اگر اعلم باشیم ،افقه باشیم، دین را بهتر یاري مي کنیم، این 
جاي کسي را تنگ نمي کند. پس سرعتي است که تصادف ندارد، سبقتي 
است که کسي را نمي رنجاند ما را به این امور دعوت کردند؛ اما تنها حرف 
اینها نیست، آن لطیفه در روایت دیگر است. در آن روایت فرمودند شما 
خیال نکنید این راهي که مي روید ما به شما بگوئیم سرعت بگیرید این 
هدف، یک چوب خشکي باشد که شما مي خواهید به آنجا برسید.]12[ در 
مســابقه ها این دونده ها که مي روند آن مقصد، یک خطّ جامد ایستایي 
اســت که اینها باید به آن خط برسند؛ اما در »فَاسْتَبِقُوا«، در »سابقُِوا« 
این طور نیســت که اگر جامعه بخواهد سبقت بگیرد به لقاي الهي برود 
،لقاءالل، قُرب الي الل، فیض الهي خطّي باشــد جامد و راکد؛ چقدر این 

روایت لطیف است. 
سبقت گرفتن فیض خدا

 در وصول به بنده
فرمود شما اگر یک قدم به طرف این پایان راه در مسابقه بروید آن 
مقصد و هدف، ده قدم به طرف شــما مي آید، شما اگر آرام آرام دارید 
مي روید او با هروله مي آید، هروله را که شما در سعي بین صفا و مروه 
تجربه کرده اید، فرمود فیض ما دوان دوان به طرف تو مي آید، نه ذات 
اقدس اله، این طور نیســت که فیض خدا یک خط کشي باشد انسان 
باید به فیض خدا برسد. اگر کسي جزم کرد و با اخلاص در صدد این 
است که کامل بشود در هر رشته اي که هست، نه بیراهه برود، نه راه 
کسي را ببندد؛ این طور نیست که آن مقصد یک خطّ ثابت و جامدي 
باشد که این دونده ها باید به آن خط برسند خیر! فرمود شما اگر یک 
قدم برداشتید به طورآرام، فیض ما بطور هروله به طرف شما مي آید؛ 
یعني اگر شــما یک متر قدم برداشتید فیض ده متر مي آید؛ بنابراین 

راه نزدیک است. 
بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دام ظله( در جلسه 
درس اخلاق در دیدار با جمعی از دانشجویان و طلاب، قم؛ 
1395/9/11

مرکز اطلاع رسانی اسرا

]1[. قمر، 17 و 22 و 32 و 40.      ]2[. معانی الأخبار، النص، ص248.
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]11[. مصباح المتهجد، ج2، ص850.       ]12[. فلاح السائل، ص147.

خوان حکمت روزهای یک شنبه منتشر می شود.

امام جمعه موقت تهران گفت: صبر و استقامت تنها 
راه مقابله با استکبار است، استقامت در حقیقت راه نجات 
اسلام است و راه خذلان و بدبختی صهیونیست ها و کفر 

مقاومت است.
به گــزارش خبرگزاری فــارس، آیــت الل محمد امامی 
کاشــانی در خطبه های نماز جمعه تهران اظهار داشت: حلب 
نقطه ای بود کــه در آن آمریکا )در حقیقت دجال کنونی( به 
آن نفوذ کرد. دجال درواقع به آمریکا و صهیونیســت تطبیق 
می کند و ســفیانی نیز بر عرب، آل ســعود، تکفیری و داعش 
منطبق می شــود؛ چراکه احادیث زیادی در این رابطه داریم. 

تروریست ها اسلام را چنین معنا کرده اند.
وی بر همین اســاس خاطرنشان کرد: خدا را شاکریم که 
حلب آزاد شده و مسلمانان بر کفر پیروز شدند. در حقیقت مردم 
حلب بر دار و دسته سفیانی ها و دجال پیروز شدند و نتیجه آن 
عقب نشینی دجال و سفیانی ها بود که تعبیرها نشان می دهد 
دنیا چقدر تاریک اســت. مدام در رسانه ها و تلویزیون هایشان 
می آمدند و می گفتند حلب ســقوط کرد که در پاسخ به آنها 
باید گفت اگر تروریست می آمد و کشور شما را می گرفت، آیا 
کشــور شما ســقوط کرده بود؟ پس حلب سقوط نکرد، بلکه 
آزاد شد. همان طور که داعش حکم اعدام بسیاری را در عراق 
صادر می کند و بعد می گویند حکم اعدام در دادگاه شــرعی 
شــلکوک صادر شده اســت! می آیند که نام شرعی روی این 
اعدام ها می گذارند با همان ظلم ها و وارونه کردن حقیقت ها و 
دروغ پردازی می خواهند کار خود را پیش ببرند که تنها راه حل 

در این میان مقاومت است.
آیت الل امامی کاشانی ضمن تبریک به مردم سوریه در پی 
آزادسازی حلب، ابراز داشت: این مقاومت مردم بود که حلب را 
به پیروزی رساند. همان گونه که رهبر معظم انقلاب نیز اخیراً 
خطاب به دوستان جهاد و جنبش اسلامی فرمودند؛ فلسطین 
مسئله اول جهان اسلام است و با حوادثی که ایجاد می کنند، 

می خواهند فلسطین به فراموشی سپرده شود.
امام جمعــه موقت تهران در بخش دیگری از ســخنان 
خود تصریح کرد: صبر و اســتقامت تنها راه مقابله با استکبار 
است، استقامت در حقیقت راه نجات اسلام است و راه خذلان 
و بدبختــی صهیونیســت ها و کفر مقاومت اســت. به زودی 
صهیونیســت ها نابود می شوند، ان شــاءالل تمام سوریه و هر 
گوشه و کناری که در دست اشغال این اراذل و اوباش )دجال و 
سفیانی( هستند، به زودی خلاص خواهند شد و همچنین عراق، 
کشور اهل بیت)ع( نیز به زودی از قوم خبیث تکفیری ها و داعش 
نجات پیدا خواهد کرد؛ چراکه این گروهک ها اسلام را به میل 
خود معنا می کنند و حقایق را این چنین وارونه نشان می دهند.

وی با اشــاره به تصویب طرح تمدید ده ساله تحریم  های 
ایران از ســوی ســنای آمریکا، عنوان کرد: اســتکبار همواره 
حقایق را وارونه معنا می کند همان گونه درباره تمدید تحریم  

ده ســاله دیدیم، 10 ســال تحریم کردند و پس از آن تمدید 
کردند و بعد گفتند تمدید نقض توافق هســته ای نیست، این 
تمدید است. 10 سال تمام شده، آنها دوباره تمدید کردند؛ آیا 
این به معنای تحریم نیست؟ این نقض توافق هسته ای و برجام 
است. اینکه یک چیزی بدیهی است، دنیا این را می گوید، قرار 
نبود این کارها را بکنند، قرار بود اگر هم شــد اوباما آن را وتو 
کند، چرا از وتو خودداری کردند؟ چرا آن همه حرف هایی که 
زدند رها کردند؟ این همه عهدشکنی و دروغ؟ چه پاسخی در 
قبال این عهدشــکنی ها دارند؟ اما ایران و جمهوری اسلامی 
صداقت، امانت، تقوا و نظام اســلامی خود را که براساس عقل 
و دین اســتوار است نشان داد. در تمام این مراحل راه صحیح 
را گفت و عنوان کرد که ما در برابر کار شما چنین می کنیم، 

ولی دیدیم که آمریکا عهدشکنی کرد و قابل  اعتماد نیستند.
آیت الله اراکی: آمریکا، انگلیس و اسرائیل 

بزرگ ترین بذرافشان تفرقه
 در جامعه اسلامی هستند

به گزارش باشــگاه خبرنگاران تســنیم »پویا«، آیت الل 
محسن اراکی، دبیرکل مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی 
طی ســخنانی پیــش از خطبه های نماز جمعــه تهران بیان 
داشــت: حضرت امام)ره( به مناســبت ولادت پیامبر گرامی 
اسلام)ص( این هفته را به نام هفته وحدت اسلامی نامگذاری 
کردند که نشان از هویت محمدی جامعه اسلامی دارد و وحدت 
جامعه اسلامی نشــأت گرفته از انتساب این جامعه به وجود 

رسول اکرم)ص( است.

وی خاطرنشــان کرد: روز قیامت وقتــی افراد فراخوانده 
می شــوند، به نژادها و کشورهای مختلف آنان نگاه نمی شود، 
بلکه آدمی را با نام امامش می خوانند، چراکه امام)ع(، رهبر و 
راهبر اوست و شخصیت و هویت آدمی را شکل می دهد، راهبر 

همگی ما انسان ها پیامبر اکرم)ص( است.
آیــت الل اراکی یاد آور شــد: در هفته وحدت همه را به 
ســاختن جامعه ای فرا می خوانیم که شخصیت آن شخصیت 
رسول الل)ص( است، در چنین جامعه ای همه برادرند و آنهایی 
که درصدد ایجاد تفرقه در فضا هســتند، هویت این جامعه را 
هدف قرار دادند و به عبارت دیگر، درصدد از بین بردن هویت 

این جامعه اسلامی هستند.
دبیرکل مجمع جهانی تقریب مذاهب اسلامی با تأکید بر 
اینکه امروز انگلیس و آمریکا و اســرائیل بزرگترین بذرافشان 
تفرقه و جدایی در جامعه اســلامی هستند، گفت: در چنین 
فضایی که دشــمنان به هر نحوی درصــد ایجاد تفرقه میان 
جامعه اســلامی هستند، باید هوشــیار بود، باید جامعه را به 
همگرایی فرا بخوانیم و این یعنی فرا خواندن به ســوی اسلام 

و ارزش های ناب آن.
مفتی اعظم سوریه: امروز همه دنیا

 به ملت ایران احترام می گذارند
به گزارش خبرگزاری رســا، شیخ احمد بدرالدین حسون 
نیز در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه تهران با اشاره 
به آزادســازی شــهر حلب از چنگال تروریست های تکفیری، 
محبت و ســپاس ملت سوریه را از ملت بزرگ ایران و به ویژه 

رهبر معظم انقلاب امام خامنه ای اعلام کرد.
وی با بیان اینکه ما از تمام کسانی که دفاع از سوریه، لبنان 
و فلسطین را یک مسؤولیت مقدس برای کل اسلام تشخیص 
دادند، تشــکر می کنیم، افزود: از طرف مردم حلب که با فرار 
همه تروریســت ها از این شهر، بوی آزادی را چشیدند، از شما 

سپاسگزاری می کنم.
مفتی اعظم سوریه با درود به همه پدران و مادران شهیدان 
عزیز جمهوری اسلامی ایران در سوریه که اثبات کردند خون 
همه مســلمانان جهان، جان و هدف آنها در هر جا که باشند 
یکی است، گفت: هدف همه مسلمانان این است که در جهت 

سربلندی مسلمانان گام بردارند.
شیخ بدرالدین حسون با اشاره به اینکه 1400 سال پیش 
پیامبر اکرم )ص( فرمودند که »سلمان منا اهل بیت )ع(«، اظهار 
داشت: هر کدام از ما فرزند اسلام هستیم و هرکس فرزند اسلام 

شد، یعنی فرزند اهل بیت )ع( است.
وی تصریح کرد: امروز که ســوریه به اراده خداوند متعال 
پیروز شــده، لبنــان و غزه هم با اراده خداونــد متعال پیروز 
می شــوند، تنها حرکت ما و چشم ما به سوی قدس است که 
آن را آزاد خواهیم کرد همانطور که امام راحل فرمودند آن را 

آزاد خواهیم کرد.
مفتی اعظم ســوریه با بیان اینکه امروز همه دنیا به مردم 
مســلمان ایران احترام می گذارند و خواسته های آنها را عملی 
می ســازند، افزود: وقتی ملت ایران در پشت امام خود حرکت 
می کنند و خواســته های ایشان را انجام می دهند، باید بدانند 

که همه علم را به دست خواهند آورد.
شــیخ بدرالدین حســون با اشاره به بخشــی از سخنان 
حجت الاسلام والمسلمین روحانی در کنفرانس وحدت اسلامی 
درباره گام جدید ایران در راســتای پیشرفت و توسعه هر چه 
بیشتر،  ادامه داد: سال های سختی و دشواری تمام شد و الآن 

سال های جدید گشایش و شکوفایی برای شما است.
وی در پایان به نام مستضعفان جهان، ملت های اسلامی، 
ملت های عرب، ســوریه، فلسطین، لبنان و به نام رهبر سوریه 
بشــار اسد و ارتش سوریه و به نام مادران و فرزندان شهدا در 
سوریه، از ملت ایران سپاسگزاری کرد و از خداوند خواست که 

پاداش این ملت را بابت کاری که کردند بدهد.
مفتی اعظم سوریه تأکید کرد: ما با ملت ایران خواهیم بود 
چرا که همه مؤمنان با هم برادرند، اسلام برای ما دین خواهد 
ماند و محمد)ص( پیامبر و اهل بیت)ع( همه ســفینه نجاتی 
برای ما خواهند بود و صحابه که عاملان اســلام هستند، برای 
ما الگــو و امام جعفر صادق)ع( و دیگر امامان برای ما فقیه و 

پیشوا هستند.

قم - خبرنگار کیهان:
امام جمعه قم با اشــاره به شکســت ســنگین 
تروریســت های تکفیری و داعشی ها در حلب، گفت: 
شــگفت آور اســت که مدعیان ائتلاف علیه داعش و 
تروریســت ها، همراه با ارتجاع منطقه از آزادی حلب 

عزادار شده اند. 
آیت الل سید هاشم حسینی بوشهری در خطبه های نماز 
جمعه قم که با شــرکت پرشــکوه مردم متدین قم در مصلی 
قدس این شــهر برگزار شد، خاطرنشان کرد: عجیب است که 
محور غربی، عبری، عربی با اینکه مدعی مبارزه با تروریست ها 
بودند، نتوانستند خشم خود را از این پیروزی بزرگ پنهان کنند 

و رسماً پرچم عزا برافراشتند!
وی افزود: آنچه که بیش از همه جهانیان را شگفت زده کرد، 
اقدام دولت فرانسه بود که با وجود ترور صدها تن از شهروندانش 
توسط تروریست های تکفیری و علی رغم اینکه هنوز در شوک 
و ترس از عملیات های ترور، گرفتار حالت فوق العاده هستند، 
اما چراغ های برج ایفل را به علامت عزای شکست تروریست ها 

خاموش کردند!
حجت الاسلام حسینی بوشهری با اشاره به برخی اقدامات 
غربی ها در واکنش به شکست تروریست ها مانند احضار سفرای 
ایران و تشکیل جلسات فوق العاده برای بررسی این شکست، 
اظهار داشت: واقعاً پیروزی یک ملت بر گروه های ترور و خشونت 
وتخریب برای شــما این قدر رنج آور است؟! شماها که مدعی 
حقوق بشر بودید اینک چه اتفاقی افتاده که نابودی کسانی که 
انسان ها را سر می بریدند و آتش می زدند و زنده زنده سینه آنها 
را شکافته و قلب آنان را به دندان می کشیدند، شما را ناراحت 

و عزادار کرده است؟
خطیب جمعه قم در ادامه هفته وحدت را فرصتی مغتنم 
برای تقویت هر چه بیشتر ارتباطات و مراودات شیعه و سنی 
و عموم مذاهب اســلامی مطرح کرد و گفت: اگر کســانی در 
پی کســب رضا و خشنودی پیامبر اسلام حضرت محمد)ص( 
هستند، باید تلاش کنند وحدت شیعه و سنی را تا می توانند 
افزایش دهند. وی با انتقاد از برخی اقدامات کشورهای مدعی 
اسلام در جهت تعمیق اختلافات شیعه و سنی، افزود: آنها به 

نام اسلام خیانت می کنند و تا الان نشان داده اند که برای آنها 
شیعه و سنی موضوعیت ندارد و به هیچ کدام رحم نمی کنند.

استقبال مردم از مدیر مسئول کیهان
 در نماز جمعه قم

نمازگــزاران نماز جمعه قم پــس از اینکه متوجه حضور 
حســین شریعتمداری، مدیر مســئول کیهان در نماز جمعه 
شــدند، وی را احاطه کرده و از روشنگری های روزنامه کیهان 

تقدیر کردند.
آنان خطاب به مدیر مســئول کیهان گفتند: در مســئله 
مذاکرات هسته ای، تنها روزنامه کیهان بود که با دقت تمام رفتار 

دشمن را رصد و به مذاکره کنندگان هشدارهای لازم را داد.
تعدادی از نمازگزاران نیز از اینکه روزنامه کیهان مشکلات 
معیشــتی مردم را بدون در نظر گرفتن مصلحت اندیشی های 
متداول منعکس می کند، از مدیر مسئول روزنامه کیهان تقدیر 

و تشکر کردند.
جوانــان قمــی در ادامه با مدیر مســئول کیهان عکس 

یادگاری گرفتند.

آیت الله امامی کاشانی در خطبه های نماز جمعه تهران:

استقامت تنها راه نجات اسلام و خذلان استکبار و صهیونیست ها است

رئیس مجلس با بیان اینکه شرایط سیاسی داخلی 
تب اقتصادی دارد، گفت: اقتصاد باید در مسیر صحیح 
برنامه ریزی و به گونه ای مدیریت شود که اقتصاد کشور 

به یک اقتصاد مردمی تبدیل شود.
علی لاریجانی ظهر جمعه در نشست با فعالان اقتصادی 
اســتان گلستان اظهار داشــت:  اقتصاد کشور باید به صورت 
رقابتی باشــد و به گونه ای مدیریت شود که اقتصاد کشور به 

یک اقتصاد مردمی تبدیل شود.
لاریجانی با اشــاره به اینکه توجه به اقتصاد باید اولویت 
نخست باشد، گفت: مقام معظم رهبری، دولت و مجلس نسبت 
به اقتصاد و حل مشکلات اقتصادی کشور تاکید دارند، اقتصاد 

باید در مسیر صحیح مدیریت و برنامه ریزی شود.
وی بر لزوم رقابت پذیری اقتصاد تاکید کرد و افزود: اقتصاد 
مردمی اولویت است نه اقتصاد سوسیالیستی و دستوری ؛ هر 
جایی که مردم وارد شدند در عرصه های پیروزی انقلاب، هشت 
ســال دفاع مقدس و ... پیروز میدان شدیم، انقلاب اسلامی به 

پشتوانه مردم به اوج اقتدار رسیده است.
رئیس مجلس شورای اســلامی با اشاره به اینکه شرایط 
سیاســی داخلی تب اقتصادی دارد، فضای فعلی کشور را در 
مقایسه با گذشته آرامتر دانست و گفت: برای اینکه مناقشات 
را برطرف کنیم باید اراده را از طریق گفت وگو به نفع اقتصاد 

رهنمون سازیم.
وی اقتصاد نفتی را مانع پیشــرفت کشور دانست و گفت: 
نباید هزینه های کشور تکیه بر اقتصاد نفتی داشته باشد، مقام 
معظم رهبری بارها تاکید فرمودند که بدنه دولت باید چابک 
باشــد تا بتوانیم در رونق اقتصادی با قوت و قدرت بیشــتری 

حرکت کنیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه خدمات دولت 
باید در حوزه اقتصاد بر پایه معقول باشد، افزود: هنوز با اقتصاد 
معقول و منطقی فاصله داریم در اصل 144 قانون مدون وجود 
داشت اما خوب اجرا نشد باید در تصمیم گیری بخش خصوصی 

را نیز مشارکت دهیم.
توبه کردم دیگر کلنگ پروژه ای را بزنم

لاریجانی در همایش وحدت در شهرســتان گنبدکاووس 
که با حضور نخبگان، فرهیختگان و علمای شــیعه و ســنی 
این شهرســتان در مصلای امام جعفر صادق)ع( برگزار شــد 
نیز خاطرنشــان کرد: مشکل راه آهن گنبد به گرگان یکی از 
پروژه هایی است که بنده خودم کلنگ شروع پروژه آن را زدم 
اما بعد از تغییر دولت قبلی و به روی کار آمدن دولت یازدهم 
به دلیل دارای اشکال دانستن واگذاری پروژه به شرکت جدید 
وابسته به آستان قدس رضوی پروژه به مشکلاتی برخورد کرده 

است که در حال رفع شدن است.
لاریجانی با اشــاره به طولانی شدن روند حل مشکل این 
پروژه و طرح دعاوی آن در دادگاه گفت: این پروژه باعث شــد 
تا از کلنگ زدن پروژه ها توبه کنم و دیگر به این اقدام دســت 
نزنم و بیشــتر پیگیر اجرای پروژه ها باشم تا کلنگ زدن آن و 
البته امیدوارم با تلاش های استاندار و نمایندگان استان گلستان 

به زودی مشکل این پروژه نیز حل شود.
لاریجانی همچنین در جلسه شورای اداری شهرستان های 
رامیان و آزادشــهر با اشاره به کلاهبرداری انجام شده از مردم 
آزادشهر اظهار کرد: با قوه قضاییه صحبت می کنم و پیگیری 

سریع را از قوه قضاییه خواهم خواست.

رئیس مجلس در استان گلستان: 

اقتصاد باید در مسیر صحیح مدیریت و برنامه ریزی شود

امام جمعه قم:

آزادی حلب مدعیان مبارزه با داعش و تروریست ها را عزادار کرد

بقیه از صفحه 2
هیچ همکاری از بانک های بزرگ

علی اکبر صالحی رئیس ســازمان انرژی اتمی جمعه شب 
در گفت وگــوی بــدون تعــارف در خبر 20:30 با اشــاره به 
عهدشــکنی های آمریکایی ها تصریح کرد: »یک بار هم گفتم 
آمریکایی هــا دارند دبه در می آورنــد و آن زمان هنوز توافق 
نشده بود و الان به وضوح می بینیم که یک دبه نه بلکه دبه های 

زیادی درآورده اند.«
معاون رئیس جمهور با تاکید بر اینکه ما همیشــه باید در 
مذاکره مطالبه گر باشیم، ادامه داد: »نمی توانیم در مذاکره ای 
اینگونــه ای بیاییم و بگوییم همه چیز خوب و عالی بود و یک 
تشکر هم از طرف مقابل کنیم.« وی درباره این موضوع که به 
شما گفته شده بود که تنها در مورد بعد فنی برجام اظهارنظر 
کنید، گفت: »اینگونه مســائل پیش می آید و رئیس جمهور و 
دیگر مسئولان آنقدر فشار بر رویشان است که در یک لحظه 
ممکن است صحبتی شود که مخاطب هم ممکن است ناراحت 

شود، من هم دلگیر شده بودم از این صحبت.«
رئیس سازمان انرژی اتمی اضافه کرد: »به من نگفته بودند 
که صحبت نکنم، آن زمانی بود که تازه برجام عملیاتی شــده 
بود و یک ماهی گذشته بود و ما دیدیم که آن وعده هایی که 
آنها در بحث رفع تحریم ها و مســائل بانکی  داده بودند هنوز 
عملیاتی نشده بود، من با یک روزنامه عربی این صحبت را کرده 
و گفته بودم برخی بانک های بزرگ هنوز کاملا با ما همکاری 

نمی کنند، اتفاقا با احتیاط هم این را گفته بودم؛ در صورتیکه 
بایــد می گفتم کل بانک های بزرگ تا حالا با ما هیچ همکاری 
نکرده اند.« صالحی با تاکید بر اینکه هنوز روی قســمی که در 
مجلس خوردم که »در مســائل هســته ای نه با کندی روبرو 
خواهیم شد نه با توقف« هستم، خاطرنشان کرد: »قسمی که 
من خوردم در مورد کل برجام نبود، من در برجام مسئول بحث 
فنی بودم، در بعد فنی ما الان کار خودمان را انجام می دهیم. 
در تحریم ما الان مشــکل پیدا کرده ایم، در بحث های بانکی و 
در قاعده ای که آنها متعهد شــده بودند تا به امروز بخش هایی 
انجام شده و 70 درصد عملیاتی شده؛ اما زمانی که به صنایع 
بزرگ و ضمانت های مالی بزرگ می رسید مقداری ما مشکل 
پیــدا می کنیم.« وی در خصوص مــدت زمان مورد نیاز برای 
بازگشت پذیری فعالیت های هســته ای نیز گفت: »نمی توانم 
واضح و علنی این مطالب را بگویم. ما پل پشت سرمان خراب 
نیســت و در یک سری امور به گونه ای می توانیم بازگردیم که 
طرف مقابل غافلگیر شود.« صالحی در پاسخ به این سؤال که 
آیا صراحتا به آمانو گفته اید که آژانس بین المللی انرژی اتمی 
سیاســی عمل می کند، اظهار داشت: »بله، جمهوری اسلامی 
ایران در عرصه بین  المللی برای بیان مواضع خود رو دربایستی 
ندارد. ما در آژانس این را می بینیم که سایه سنگین کشورهای 
با نفوذ وجود دارد، مخصوصا در برجام؛ اگر شما از یک پشتوانه 
قوی برخوردار نباشید آنها تره برای شما خرد نمی کنند، اینگونه 

نیست که منطق ملاک عمل باشد.«

مراسم تشییع پیکر حجت الاسلام والمسلمین 
غلامحســین ابراهیمی امام جمعه فقید ســبزوار 
صبح جمعه با حضور نماینده آیت الله سیســتانی، 
خانواده های شــهدا، ایثارگران، مسئولان و مردم 

شهرستان سبزوار برگزار شد.
به گزارش خبرگزاری فارس از سبزوار، مردم شهرستان 
سبزوار پیکر امام جمعه فقید سبزوار را از محل مسجد جامع 
تا مصلای نماز جمعه این شهرستان بر روی دستان خود 
تشییع و سپس برای خاک سپاری به مشهد منتقل کردند.

حجت الاسلام والمســلمین غلامحســین ابراهیمــی 
امام جمعه ســبزوار در ســال 1319 در روستای کیذور از 
توابع ســبزوار دیده به جهان گشود و تحصیلات مقدماتی  
خــود را در مکتب خانه زادگاهش و ســپس حوزه علمیه 

سبزوار آغاز کرد.
در سال 1350 باوجود خفقان دوره حکومت محمدرضا 
پهلوی به توزیع مخفیانه چندین رساله توضیح المسائل و 
کتاب حکومت اســلامی امام خمینــی )ره( پرداخت و به 
ســفارش نماینده امام )ره( به امور طلاب و مردم نیازمند 

رسیدگی می کرد.
پس از پیروزی انقلاب اسلامی از سوی سازمان تبلیغات 
اسلامی خراسان به مدت دو سال مسئولیت ائمه جماعات 
مشهد را بر عهده داشت و در سال 1359 به همراه 10 نفر 
از روحانیون مشهد جهت فعالیت های فرهنگی و تبلیغی، 

عازم جبهه شــد و نماز جماعت و جلسات سخنرانی را در 
ستاد جنگ های نامنظم برگزار کرد.

در سال 1360 به پیشنهاد آیت الل صالحی مازندرانی 
و حجت الاســلام علی رازینی به ریاست شعبه دوم دادگاه 

انقلاب اسلامی منصوب شد.
دو سال با حفظ سمت قبلی، به ترتیب مسئولیت دادگاه 
انقلاب و عمومی پاسداران و دادگاه انقلاب ارتش در مشهد 
را نیز بر عهده داشــت و در سال 1364 با ادغام دو دادگاه 
نظامی در سازمان قضایی نیروهای مسلح خراسان، به مدت 

12 سال مسئول آن نهاد قضایی بود.
پس از آتش بس جنگ تحمیلی به اهواز مأمور شد و در 
شعبه یکم دادگاه نظامی نیروهای مسلح مشغول رسیدگی 

به پرونده های نظامی شد.
امام جمعه سبزوار در ســال 1367 به مدت دو سال، 
مســئولیت دادگاه نظامی نیروهای مســلح سیســتان و 

بلوچستان را نیز به عهده داشت.
آخرین مسئولیت حجت الاسلام غلامحسین ابراهیمی 
حضور در جایگاه امام جمعه شهرســتان سبزوار بود و 27 
ســال مردم ســبزوار را با خطبه های اعتقادی و انقلابی 

ارشاد می کرد.
گفتنی اســت حجت الاسلام غلامحســین ابراهیمی 
امام جمعه سبزوار صبح روز پنج شنبه به دلیل خون ریزی 
معده دریکی از بیمارستان های مشهد دار فانی را وداع گفت.

با حضور مسئولان کشوری و استانی

پیکر امام جمعه سبزوار تشییع شد
ترامپ تهدید كرد برجام را پاره می كند

اوباما عمل كرد !


